

MCIS / 4-5 Апрель | April, 2018

**VII МОСКОВСКАЯ КОНФЕРЕНЦИЯ
ПО МЕЖДУНАРОДНОЙ БЕЗОПАСНОСТИ**

VII MOSCOW CONFERENCE
ON INTERNATIONAL SECURITY

Москва, Гостиница Рэдиссон Ройал
Moscow, Radisson Royal Hotel



Организатор:
Министерство обороны
Российской Федерации

Organizer:
Ministry of Defence
of the Russian Federation



Генерал армии ШОЙГУ Сергей Кужугетович
Министр обороны Российской Федерации

Army General Sergey SHOYGU
Minister of Defence of the Russian Federation

ОБРАЩЕНИЕ / WELCOME ADDRESS

4-5 апреля 2018 года Министерство обороны Российской Федерации организует VII Московскую конференцию по международной безопасности.

Из года в год форум все больше утверждается в качестве площадки для открытого, профессионального и инклюзивного диалога по самому широкому спектру современных проблем. С каждой конференцией растет количество участников, среди которых главы оборонных ведомств, представители высшего командования вооруженных сил, руководители международных организаций, ведущие эксперты в области обороны и безопасности со всех регионов мира.

Как организаторам форума, нам отрадно отметить все более ощутимую практическую отдачу от Московской конференции. Ведь мы стремимся к достижению общей цели — совместному поиску взаимоприемлемых решений сложнейших проблем международной безопасности с учетом интересов всех и каждого. Материалы и выступления участников форума, публикуемые по его итогам, глубоко анализируются и широко используются как государственными структурами, так и научными и академическими кругами.

Сегодня, к сожалению, мы видим усиление напряженности на глобальном и региональном уровнях, наблюдаем попытки задействовать фактор силы для продвижения собственных интересов.

Для противодействия этим негативным тенденциям Министерство обороны Российской Федерации предлагает обсудить шаги по объединению усилий мирового сообщества и военных ведомств всех стран в интересах борьбы с реальными угрозами безопасности.

Рассчитываем сохранить практическую направленность и результативность предстоящей Конференции, посвятив работу ее пленарных заседаний и тематических секций обсуждению наиболее острых вызовов и угроз глобальной и региональной безопасности.

On 4-5 of April, 2018 the Ministry of Defence of the Russian Federation is hosting the VII Moscow Conference on International Security.

Over these years our forum has asserted itself as a platform for open, professional and inclusive dialogue on a vast scope of modern challenges. Every year brings us a growing number of participants including defence ministers, top military officials, heads of international organizations, world's leading experts in defence and security from around the globe.

For us, the host agency, it is truly rewarding to note the growing tangibility in the outputs from Moscow Conference discussions. We seek to achieve the common goal through finding mutually acceptable solutions to the most pressing issues of international security with due regard for each and everyone's interests. Conference proceedings as well as speakers' statements published in the outcome will be thoroughly analyzed and thereafter applied by national government and think tank agencies.

Today, to our regret we witness escalating tensions both globally and regionally, we indicate attempts to use power factor to secure vested interests.

In order to counter these negative trends as well as to cope with the most eminent security threats, the Defence Ministry of the Russian Federation offers an opportunity to discuss effort consolidation among the world community and the militaries across the globe. We hope to retain practical delivery and ensure effectiveness of the follow-up Conference by focusing its plenary sessions and subject matter panels upon the most acute threats and challenges facing global and regional security.

Программа VII Московской конференции по международной безопасности

/ ВТОРНИК, 3 АПРЕЛЯ

13:00–19:00**Прибытие участников конференции,
размещение в гостинице, регистрация****14:00–15:00****Обед в гостинице****с 15:00****Регистрация участников конференции****19:00–20:30****Фуршет от имени заместителя Министра обороны
Российской Федерации Фомина Александра Васильевича**

/ СРЕДА, 4 АПРЕЛЯ

08:00–09:15**Регистрация участников конференции****09:30–10:30****Открытие конференции**

- > Приветствие руководства Российской Федерации
- > Выступление Министра обороны Российской Федерации генерала армии Шойгу Сергея Кужугетовича
- > Выступление Министра иностранных дел Российской Федерации Лаврова Сергея Викторовича
- > Выступление директора Федеральной службы безопасности Российской Федерации генерала армии Бортникова Александра Васильевича
- > Приветствие руководства Организации Объединенных Наций

10:30–12:00**ПЛЕНАРНОЕ ЗАСЕДАНИЕ****Разгром ИГИЛ в Сирии: итоги и перспективы установления мира в регионе**

- > Итоги действий ВКС России в Сирии
- > Переход к политическому урегулированию в Сирии
- > Исход боевиков из Ирака и Сирии, «экспорт» террористической угрозы в другие регионы
- > Уроки консолидации усилий в борьбе с ИГИЛ: международное взаимодействие в противодействии терроризму
- > Перспективы нормализации обстановки в регионе

12:00–12:30**Перерыв**

12:30–14:00

ПЛЕНАРНОЕ ЗАСЕДАНИЕ

Глобальная безопасность в полицентричном мире

- > Традиционные и новые вызовы безопасности
- > Роль ООН и других международных организаций в решении проблем глобальной безопасности
- > Эволюция доктринальных документов США в области безопасности
- > Ситуация на Корейском полуострове в контексте глобальной безопасности
- > Потенциал взаимодействия военных ведомств

14:00–15:00

Обед

15:00–16:30

ПЛЕНАРНОЕ ЗАСЕДАНИЕ

Европейская безопасность: сотрудничество или конфронтация?

- > Усиление военной активности в регионе
- > Новая военно-политическая реальность в Европе: общее пространство безопасности или возврат к противостоянию
- > Роль ОБСЕ и других европейских организаций в предотвращении конфликтов и снижении напряженности
- > Меры доверия и транспарентности военной деятельности
- > Будущее контроля над обычными вооружениями в Европе

16:30–16:40

Перерыв

16:40–17:00

Брифинг Президента Международного Комитета Красного Креста П. Маурера «Гуманитарная ситуация на Ближнем Востоке»

17:00–17:15

Перерыв

17:15–18:45

ДИСКУССИЯ

Региональная безопасность на Ближнем Востоке и Севере Африки. Постконфликтное восстановление

- > Зоны деэскалации и эффективность режима прекращения боевых действий
- > Достижение национального консенсуса, примирение конфликтующих сторон
- > Гуманитарное содействие и разминирование: факторы возвращения к мирной жизни
- > Конфликты в регионе: Йемен, Палестина, Ливия

ДИСКУССИЯ

«Мягкая сила» как инструмент решения военно-политических задач

- > Возможен ли баланс «мягкой силы» и военной мощи государств в современных условиях?
- > Роль «мягкой силы» в высокотехнологичных войнах. Информационное и киберпространство как новая сфера борьбы. Опасности и угрозы, вытекающие из новой реальности
- > «Мягкая сила» и обеспечение суверенитета государств
- > «Мягкая сила»: инструмент вмешательства или сотрудничества в современном мире?

19:15–20:30

Прием от имени Министра обороны Российской Федерации генерала армии Шойгу Сергея Кужугетовича

/ ЧЕТВЕРГ, 5 АПРЕЛЯ**09:30–10:00****Открытие второго дня конференции**

- > Выступление директора Службы внешней разведки Российской Федерации Нарышкина Сергея Евгеньевича
- > Выступление Директора Федеральной службы войск национальной гвардии Российской Федерации — главнокомандующего войсками национальной гвардии Российской Федерации генерала армии Золотова Виктора Васильевича
- > Выступление статс-секретаря — заместителя Министра внутренних дел Российской Федерации Зубова Игоря Николаевича

10:00–11:30**ПЛЕНАРНОЕ ЗАСЕДАНИЕ****Азия: региональные аспекты безопасности**

- > Азия — территория опережающего развития или чрезмерного роста конфликтного потенциала
- > Многостороннее взаимодействие в АТР — коллективный ответ на новые вызовы и угрозы
- > Ситуация на Корейском полуострове: влияние на региональную безопасность
- > Усиление фактора военной силы в регионе

11:30–12:00**Перерыв****12:00–13:30****ПЛЕНАРНОЕ ЗАСЕДАНИЕ****Региональные особенности деятельности военных ведомств по реагированию на угрозы и вызовы безопасности государств**

- > Региональные аспекты предотвращения конфликтных ситуаций в Центральной Азии, Африке, Латинской Америке
- > Чрезвычайное реагирование: роль военных ведомств
- > Сотрудничество военных ведомств по обеспечению региональной безопасности

13:30–13:45**Подведение итогов конференции****14:00–16:30****Обед****Отъезд участников конференции**

Program of the VII Moscow Conference on International Security

/ TUESDAY, APRIL 3

- 13:00–19:00** **Arrival of participants, hotel check-in**
- 14:00–15:00** **Lunch at the Lobby Restaurant**
- 15:00** **Conference Registration**
- 19:00–20:30** **Welcome cocktail hosted by the Deputy Minister of Defence
of the Russian Federation Alexander Fomin**

/ WEDNESDAY, APRIL 4

- 08:00–09:15** **Conference Registration**
- 09:30–10:30** **Opening of the Conference**
- > Welcome address by the leadership of the Russian Federation
 - > Opening Statement by the Minister of Defence of the Russian Federation
Army General Sergey Shoygu
 - > Statement by the Minister of Foreign Affairs of the Russian Federation Sergey Lavrov
 - > Statement by the Director of Federal Security Service of the Russian Federation
Army General Alexander Bortnikov
 - > Welcome address by the leadership of the United Nations
- 10:30–12:00** **PLENARY SESSION**
- Defeat of ISIL in Syria: outcomes and prospects for peace in the region**
- > Russian ASF in Syria: operation review and outcomes
 - > Embarking on a political settlement process in Syria
 - > Exodus of insurgents from Iraq and Syria, «export» of terrorist threat to other regions
 - > Lessons of effort consolidation against ISIL: international cooperation against terrorism
 - > Prospects for stabilization in the region
- 12:00–12:30** **Coffee break**

12:30–14:00

PLENARY SESSION

Global security in polycentric world

- > Traditional and emerging security challenges
- > Role of the UN and other international entities in addressing global security challenges
- > Evolution of the US doctrinal security instruments
- > Situation in the Korean Peninsula in context of global security
- > Potential for military-to-military engagements

14:00–15:00**Lunch****15:00–16:30**

PLENARY SESSION

European Security: cooperation or confrontation?

- > Build-up of military activity in the region
- > New politico-military reality in Europe: common security space or return to confrontation
- > Role of the OSCE and other European organizations in conflict prevention and de-escalation of tensions
- > Confidence and transparency measures in military activities
- > Future of conventional arms control in Europe

16:30–16:40**Coffee break****16:40–17:00****Briefing by the President, International Committee of the Red Cross P. Maurer: «Humanitarian Situation in the Middle East»****17:00–17:15****Coffee break****17:15–18:45**

DISCUSSION

Regional security in the Middle East and North Africa. Post-conflict reconstruction

- > De-escalation zones and the effectiveness of ceasefire
- > Achieving all-national consensus, reconciliation of warring parties
- > Humanitarian assistance and mine action: factors of the return to peaceful living
- > Conflicts in the region: Yemen, Palestine, Libya

DISCUSSION

“Soft power” as a tool to pursue military-political objectives

- > How feasible is a balance of “soft power” and military power in modern environment?
- > Role of “soft power” in high-tech warfare. Information and cyber-space as a new battlefield. Dangers and threats of a new reality.
- > “Soft power” and state sovereignty
- > “Soft power”: a tool for intervention or cooperation in modern world?

19:15–20:30**Dinner hosted by the Minister of Defence
of the Russian Federation Army General Sergey Shoygu**

/ THURSDAY, APRIL 5**09:30–10:00****Opening of the second Conference day**

- > Statement by the Director of the Foreign Intelligence Service of the Russian Federation Sergey Naryshkin
- > Statement by the Director of the Federal Service of National Guard Troops of the Russian Federation — Commander of the National Guard Troops of the Russian Federation Army General Viktor Zolotov
- > Statement by the State Secretary — Deputy Minister of Internal Affairs of the Russian Federation Igor Zubov

10:00–11:30

PLENARY SESSION

Asia: regional security aspects

- > Asia — territory of rapid development or excessive conflict potential growth
- > Multilateral engagements in the AP — collective response to emerging challenges and threats
- > Situation in the Korean Peninsula: implications for regional security
- > Growing factor of military force in the region

11:30–12:00**Coffee break****12:00–13:30**

PLENARY SESSION

Regional specifics of defence agencies' response to national threats and challenges

- > Regional aspects of conflict prevention in Central Asia, Africa and Latin America
- > Disaster response: role of the military
- > Military-to-military engagements to foster regional security

13:30–13:45**Conference closing remarks****14:00–16:30****Lunch****Departure of conference participants**



Гостиница «Украина» — одно из семи зданий, известных как «сталинские высотки». Ярко выделяясь архитектурой, увековечившей эпоху, они в значительной мере определяют облик города, являясь его полноценной визитной карточкой.

Radisson Royal Hotel, Moscow, открытый в 2010 году в обновленном здании гостиницы, объединяет уникальный дух архитектурного ансамбля сталинской эпохи, лучшие традиции сервиса и высокотехнологичные новшества сферы комфорта.

Ukraina Hotel is a part of the group of legendary and notable buildings in Moscow, better known as the “Seven Sisters”. They are distinguished by their exceptional architecture significantly defining the image of Moscow. All the buildings have become the embodiment of Moscow and a source of national pride.

Radisson Royal Hotel, Moscow, is a new modern hotel, which was opened in 2010 and combined a unique spirit of architectural ensemble of the Stalin’s époque with the best traditions of service, high-tech innovations of comfort sphere.



МЕСТО ПРОВЕДЕНИЯ / VENUE

Конгресс-парк гостиницы «Рэдиссон Ройал» открыт в 2014 году и является одной из лучших конференц-площадок России площадью 2300 м² с полным функционалом для успешного проведения крупномасштабных международных конференций и гала-церемоний. Конгресс-парк обладает современным техническим оснащением, полным покрытием Wi-Fi. Общая вместимость залов — 2500 персон. К услугам гостей 4-х уровневая подземная парковка. На территории конгресс-парка обустроен живописный сквер.



Congress Park at the Radisson Royal Hotel opened in 2014 and is one of the finest convention venues in Russia with over 2300 square meters of event space fully equipped for hosting large-scale international conferences and gala ceremonies.

Congress Park offers state-of-the-art technical amenities, including high-speed wireless internet access throughout all its complex. Total meeting capacity: 2500. Four level underground parking is available for the visitors. The venue also features a beautiful public garden.



ФАКТОР ПРОТИВОРАКЕТНОЙ ОБОРОНЫ В ФОРМИРОВАНИИ НОВОГО ПРОСТРАНСТВА БЕЗОПАСНОСТИ

Участники конференции обсудили проблематику противоракетной обороны во всех аспектах — от оценки угроз распространения ракетных технологий до определения направлений сотрудничества в сфере ПРО в целях поддержания стратегической стабильности и равноправного стратегического партнерства.



2012

**MISSILE DEFENCE FACTOR IN ESTABLISHING
NEW SECURITY ENVIRONMENT**

Conference participants discussed Missile Defence issues in all dimensions — from assessing missile technology proliferation threat to defining possible areas of further Missile Defence cooperation in order to maintain strategic stability and equal strategic partnership.



ВОЕННО-ПОЛИТИЧЕСКИЕ АСПЕКТЫ ЕВРОПЕЙСКОЙ БЕЗОПАСНОСТИ

Состоялся открытый обмен мнениями по различным аспектам европейской безопасности, включая самые острые проблемы противоракетной обороны, контроля над обычными вооружениями в Европе, взаимодействия России и НАТО. Дана оценка роли ОБСЕ в обеспечении европейской безопасности.



2013

MILITARY AND POLITICAL ASPECTS OF EUROPEAN SECURITY

The conference served as a venue for an open exchange of views on a variety of aspects of European security including the most acute problems of Missile Defence, Conventional Arms Control in Europe, Russia-NATO interaction, overall assessment of the OSCE role in European security.



ГЛОБАЛЬНАЯ БЕЗОПАСНОСТЬ И РЕГИОНАЛЬНАЯ СТАБИЛЬНОСТЬ

Конференция была посвящена вопросам укрепления глобальной безопасности и возможным путям решения существующих региональных кризисов с акцентом на ситуацию на Ближнем Востоке и севере Африки, а также вокруг Афганистана. Отдельное внимание было уделено анализу феномена «цветных революций».



2014

**GLOBAL SECURITY
AND REGIONAL STABILITY**

The conference was focused on the issues of strengthening global security and finding feasible ways to settle current regional crises with an emphasis on the situation in the Middle East, North Africa and Afghanistan. The conference also addressed the «colour revolution» phenomenon.





VII Московская конференция
по международной безопасности

VII Moscow Conference
on International Security

ГЛОБАЛЬНАЯ БЕЗОПАСНОСТЬ: ВЫЗОВЫ И ПЕРСПЕКТИВЫ

На форуме обсуждались современное состояние и новые вызовы глобальной безопасности, угрозы международного терроризма и возможности военно-политических инструментов, международного военного сотрудничества по обеспечению региональной и глобальной стабильности. Конференция прошла в преддверии празднования 70-летия Победы в Великой Отечественной войне, что позволило участникам обратиться к урокам Второй мировой войны, актуальным для современной мировой политики и международных отношений. В конференции приняли участие более 400 делегатов из 70 стран.



GLOBAL SECURITY: CHALLENGES AND PERSPECTIVES

Nowadays situation, new challenges to global security, threats of international terrorism and potentials of military and political instruments, international military cooperation on providing regional and global stability had been discussed at the Forum. The Conference was held in the run-up to the 70th Anniversary celebration of Victory in the Great Patriotic War that allowed participants to address the Second World War lessons which are timely for global modern policy and international relations. More than 400 delegates from 70 countries took part in the conference.



ТЕРРОРИЗМ КАК ГЛАВНАЯ УГРОЗА ГЛОБАЛЬНОЙ БЕЗОПАСНОСТИ

Главной темой конференции стал международный терроризм. Участники выразили озабоченность усилением распространения этого явления из очагов на Ближнем Востоке и в Афганистане на другие регионы. Пристальное внимание было уделено региональным проблемам: безопасности в АТР, на Ближнем Востоке, в Центральной Азии, а также вопросам международного сотрудничества военных ведомств. Отдельно рассмотрен феномен «цветных» революций.



2016

TERRORISM AS A MAJOR THREAT TO GLOBAL SECURITY

International terrorism was the focal point of the V Moscow Conference on International Security. Its participants expressed concerns over the increased spreading of terrorism from the flash points in the Near East and Afghanistan to other regions. Special attention was given to security in the Asia-Pacific Region, Near East, Central Asia, as well as to the issues of international military cooperation between defence agencies. “Colour” revolutions phenomenon was among the main topics of the discussions.



ГЛОБАЛЬНАЯ БЕЗОПАСНОСТЬ: ВЫЗОВЫ XXI ВЕКА

Участники форума обсудили наиболее острые вызовы и угрозы международной безопасности в Европе, на Ближнем Востоке и в Северной Африке, в Центральной Азии, а также в Азиатско-Тихоокеанском регионе.

Отдельное внимание было уделено негативному влиянию разворачиваемой США глобальной системы ПРО и возможностям международного регулирования деятельности государств в данной области.

Впервые на конференции рассмотрены различные аспекты безопасности информационного пространства.



2017

GLOBAL SECURITY: CHALLENGES OF THE XXI CENTURY

Forum participants discussed the most acute challenges and threats facing international security in Europe, the Middle East and North Africa, Central Asia and the Asia Pacific.

Negative implications from the US global BMD deployment as well as the opportunities for international regulation in this sphere were placed in the spotlight of the discussion agenda.

This was the first time that we addressed various aspects of information space security.



**Подробная информация о мероприятии
доступна на сайте www.mil.ru**

For more details on this event
please visit www.mil.ru